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Marjan Sedmak ter Jože Ramovš in Božidar Voljč

Od novinarja do predsednika AGE-a
Ključne besede: AGE, starajoča se družba

AVTORJA: Marjan Sedmak je predsednik AGE-a Platform Europe, najpomembnejšega Evrop-
skega združenja upokojenskih organizacij in tesnega partnerskega sodelavca Evropskega parlamenta 
in Evropske komisije za vprašanja staranja. V Sloveniji je znan kot pronicljiv časnikar, ki je desetletja 
poročal v naših občilih iz različnih držav in velikih svetovnih prestolnic. Njegov jezik in vedenje odraža 
klasično izobrazbo in humanistično osebnostno usmerjenost. V zadnjem desetletju usmerja svoje sile 
predvsem v delo za kakovostno staranje čedalje večje upokojenske generacije. V Ljubljani je predsednik 
Mestne zveze upokojencev in pobudnik njihovih dnevnih centrov za aktivnosti starejših po Ljubljani.

Dr. Jože Ramovš je antropolog in socialni delavec. Zadnji dve desetletji dela predvsem na področju 
socialne gerontologije. V ospredju njegove znanstvene in akcijske pozornosti so med drugim medgene-
racijsko sožitje in komunikacija, osebna priprava na kakovostno staranje in družbena priprava na velik 
delež starega prebivalstva ter oblikovanje novih medgeneracijskih programov sodobne socialne mreže.

Dr. Božidar Voljč, dr med., je diplomant javnega zdravstva in specialist družinske medicine. Bil 
je direktor zdravstvenih domov, vodil je Zavod RS za transfuzijsko medicino, katerega delovanje je 
povzdignil na raven kolaborativnega centra Svetovne zdravstvene organizacije (SZO). V neodvisni 
Sloveniji je bil minister za zdravstvo v prvi slovenski vladi, član Izvršilnega odbora SZO, na Inštitutu 
Antona Trstenjaka pa vodi zdravstveno gerontologijo.

INTERVJU

1. ŽIVLJENJSKA POT

RAMOVŠ: Ustavimo se najprej pri Marjanu 
Sedmaku – kdo je to? Kako ga  je življenjska 
pot pripeljala do današnjih dni: kot človeka, 
humanista, izobraženca, časnikarja, pa vse 
do predsednika AGE-a – največje evropske 
organizacije starejših ljudi.

SEDMAK: Pierre Daninos, Francoz, je pred 
desetletji napisal humoristično pripoved o ma-
jorju Thompsonu, Angležu, ki je kot pripadnik 
togega višjega sloja izrekel naslednjo znamenito 
izjavo: »Pravi gentleman se nikoli ne predstavi 
sam.« Ti časi so očitno minili in če že moram, bi 
povedal tole.

Odraščal sem v družini, ki je bila plod ra-
palske pogodbe, kar pomeni, da so morali moji 
starši zapustiti rodne primorske – ali natančneje, 
obmorske – kraje. Moram reči, da me to spremlja 
vse življenje v dobrem in slabem smislu. Osebno 
sem zelo navezan na rojstno vas svojega očeta, kjer 
sem tudi preživel del svojega življenja. To je vas s 
pogledom na Tržaški zaliv, vas Križ. Tam je točka, 
ki se imenuje Sv. Primož in na njej je nekoč stala 
cerkvica, pa je v Jožefinskih časih tudi razpadla. 
Ni bila toliko bogoslužni objekt, ampak bolj ori-
entacijska točka za ribiče, ki so lovili v Tržaškem 
zalivu. Zdaj je tam razgledna točka. Od tam je 
najlepši pogled na Tržaški zaliv.

V povojnih letih je bila zelo močna vertikalna 
dinamika, tako da smo tudi otroci iz preprostih 
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družin šli v kakovostne šole. Moram pa povedati 
še nekaj. Starši so se po rapalski pogodbi preselili 
v Maribor. Leta 1941 so morali bežati pred Him-
mlerjevim dekretom, zato smo se spet zatekli 
pod italijansko okupacijsko oblast. Tako sem 
postal 1941. leta, natančno 23. julija, Ljubljančan. 
Malo niham med Križem in Ljubljano. S Križem 
sem okužil kar nekaj prijateljev, ki so sicer trdi 
»Kranjci«.

Povojna leta so bila skromna, leta revščine, 
težkega preživetja, nekaj pa nam je bilo dano 
– izobrazba. Za čuda smo se znašli v gimnaziji, 
ki je bila takrat elitna – klasična gimnazija; s 
prijateljem Božom se za tole mizo še danes 
polovico časa pogovarjava kar v latinščini, no, 
malo pretiravam. Dobili pa smo izredno dobro 
izobrazbo. Moji sošolci so bili dekani, strojniki, 
humanisti, pravniki …, skratka ljudje so dobili 
v tej šoli dobro osnovo in so jo tudi izkoristili. 
Zanimivo je, da smo p

Dela v tistih časih ni manjkalo. Končal sem 
prvi letnik pravne fakultete, ko so me pobrali do-
besedno na cesti in vprašali, če bi šel čez počitnice 
delati na Radio Ljubljana. In sva šla, s pesnikom 
Brankom Šömnom. Že čez štiri mesece sva bila 
redno zaposlena. Tako se mi je zgodilo, da sem 
namesto leta 1960 diplomiral šele leta 1962. Moral 
bi na sodnijo za pripravnika, pa me je premagal 
pohlep, saj sem imel že pet let »staža« in dvakrat 

tolikšno plačo kot kolegi, ki so se odločili za pra-
vosodje. Da ne omenjam dopusta, imel sem kar 
18 dni v primerjavi z dvanajstimi, ki so jih imeli 
pripravniki. 

Potem sem bil šest mesecev izredni dopisnik v 
vzhodni Afriki, kjer se je začelo obdobje osvoba-
janja in neodvisnosti. Od leta 1967 do 1970 sem 
bil dopisnik v Moskvi, od leta 1970 do 1974 pa v 
Rimu, kjer smo rešitev iz idejnih kriz socialistič-
nega sveta iskali v evrokomunizmu. Potem sem 
imel vmes nekaj manjših problemov z oblastniki, 
tako da so me leta 1976 poslali v Avstrijo, da ne 
bi delal težav doma. V Avstriji sem živel do leta 
1980. V začetku osemdesetih se je začela razprava 
o »trojnem funkcionarstvu«, v kateri ni šlo toliko 
za osebe, to je za takratnega glavnega urednika 
Dela, ki je bil ob tem tudi predsednik novinarskega 
združenja kot civilnodružbene organizacije in 
član predsedstva CK ZKS kot politične stranke, 
marveč v resnici za vlogo javnih občil in njihove 
neodvisnosti od strankarske politične sfere. Del 
stanovske organizacije se je tedaj izpostavil kot 
liberalno krilo, kar poudarjam zato, ker pogosto 
pozabljamo, da demokracija v Slovenijo ni pri-
šla čez noč, marveč je temperatura na različnih 
koncih naraščala vsa osemdeseta leta in verjetno 
pomagala tudi Milanu Kučanu, ko je prevzel 
vodenje partije v drugi polovici osemdesetih let 
in zasukal krmilo partije v bolj liberalno smer ter 
nato v osamosvojitev.

V Bonnu sem bil od jeseni leta 1986 do leta 
1992 in to so bili živahni časi. Na domačem terenu 
nas je slovenski liberalizem spravil v konflikt s 
trdorokci v Jugoslaviji, v vzhodni Evropi je zače-
lo vreti. Berlinski zid v glavah se je začel krušiti, 
dokler ni padel tudi tisti betonski. Združitev obeh 
Nemčij v skladu z načelom samoodločbe, ki ga je 
za svoje potrebe zagovarjal tedanji kancler Kohl, 
je zanesljivo koristila tudi nam, saj je to pravica 
vseh narodov, ne samo velikih – vsaj tako je Kohl 
odgovoril na moje vprašanje na prvi popočitniški 
tiskovni konferenci leta 1989, resda z nekoliko 
sitnim obrazom.
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Proti koncu leta 1992 sem se končno vrnil 
iz Bonna in kmalu postal predsednik Društva 
novinarjev Slovenije, bržkone v veliki meri s 
slovesom človeka, ki se rad prepira z režimom. V 
društvu smo tedaj oblikovali izhodišča medijske 
zakonodaje, ki jo je mednarodno združenje no-
vinarjev IFJ ocenilo kot vzorno in jo priporočalo 
tudi drugim tranzicijskim državam. Zakonodaja, 
sprejeta leta 2007, je naletela na prav nasproten 
odmev v stanovski in strokovni javnosti, bogu 
bodi potoženo. Po odhodu v pokoj sem bil še 
osem let vodja povezovalnega urada japonskega 
veleposlaništva z Dunaja, potem ko je Slovenija 
kmalu po osamosvojitvi odprla veleposlaništvo 
v Tokiu. Japonska diplomacija pa je bila bolj 
zadržana in je Slovenijo pokrivala vse do sloven-
skega vstopa v EU kar z Dunaja. Šlo je skratka za 
optični vtis, da se nekoliko popravi diplomatsko 
nesorazmerje.

V upokojensko organizacijo sem prišel do-
kaj naključno in sem leta 2000 skoraj nevede 
– metoda je znana: »Saj ni nič dela, morda dva 
sestanka letno« – postal predsednik Mestne zveze 
upokojencev Ljubljana, kjer se sem in tja kritično 
sporečemo tudi z našo nacionalno Zvezo društev 
upokojencev Slovenije. Od leta 2003 smo člani 
AGE Platform Europe, federacije upokojenskih 
organizacij, kamor so se kmalu potem vključili 
še drugi slovenski predstavniki; Inštitut Antona 
Trstenjaka, Zveza društev upokojencev Slovenije 
in v zadnjem letu tudi Univerza za tretje življenjsko 
obdobje. Vsega ima AGE danes 156 včlanjenih 
organizacij, pred vrati jih čaka še deset, vendar 
bo le-teh do naslednje Generalne skupščine zane-
sljivo še več. V AGE-u nas cenijo, ker smo resni 
delavci. Pred tremi leti sem bil izvoljen za enega 
od štirih podpredsednikov, maja letos pa sem na 
svoje začudenje in brez konkurence, praktično z 
nedeljeno podporo Generalne skupščine, postal 
predsednik AGE-a. V šali vedno pravim, da majhni 
ne ogrožamo nikogar in imamo zato več možnosti.

Takšen je moj sprehod skozi čas, ki mi je bil 
naklonjen.

2. AGE – EVROPSKA ZVEZA 
UPOKOJENSKIH ORGANIZACIJ 
IN NJEN POGLED NA POTREBE 
STAREJŠIH LJUDI

VOLJČ:  Predlagal bi, da o AGE-u poveš nekoliko 
več, ne samo o strukturi, ampak tudi o ciljih.

SEDMAK: Začel bom s trditvijo, s katero se ne 
bosta strinjala in se z njo ne strinjam tudi sam. Gre 
za trditev, da je problematika staranja in starejših 
sorazmerno nova. Samemu sebi bom takoj ugo-
varjal in tudi vidva mi bosta, češ, v Sloveniji smo 
se z gerontologijo ukvarjali med prvimi v Evropi. 
Mislim na dr. Accetta, ki je gerontologijo na Slo-
venskem razvijal že v šestdesetih letih, pa tudi dr. 
Anton Trstenjak je obravnaval to tematiko s svoje 
perspektive. Trditev moram zato relativizirati. 
Če pustimo ob strani Združene narode, ki so o 
pravicah starejših in njihovi pravici do dobrega 
počutja in vključenosti v družbo spregovorili že 
pred dvajsetimi leti na Dunaju in ponovno pred 
desetimi (2002) v Madridu, in če pustimo ob strani 
tudi Svetovno zdravstveno organizacijo, ki je leta 
2007 sprožila akcijo v prid starosti prijaznih mest 
in pripravila čudovito definicijo zdravega stara-
nja, se EU v svojih politikah, če uporabim žargon 
bruseljskih uradnikov, z vprašanji kakovostnega 
staranja dolgo sploh ni ukvarjala, ko pa se je le za-
čela, je osrednjo pozornost posvetila podaljševanju 
prisotnosti starejših na trgu dela. In se opraviču-
jem, če posnemam evrobirokratski novorek. Šlo je 
pač za iskanje odgovora na vprašanje, kako starejše 
delavce spet spraviti v pogon, ter za vprašanje, kaj 
bomo počeli, ko se bo razmerje med zaposlenimi, 
se pravi med aktivno populacijo, in upokojenimi, 
se pravi tistim delom, ki že dobiva tako imenovano 
rento iz svojega preteklega dela, začelo nagibati v 
prid teh drugih.

Spominjam se panične reakcije, ko je ta proble-
matika pričakovanih demografskih sprememb leta 
2003 začela prodirati v zavest širše javnosti. Eden 
od izdajateljev Frankfurter Allgemeine Zeitung-a, 
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gospod 

Takšna perspektiva zahteva od nas celo zapo-
redje novih odgovorov. AGE uporablja pri tem 
izraz holistični, to je vse zajemajoči pristop k pro-
blematiki starajoče se, ali lepše, dolgožive družbe. 
To pa je spet povezano s pomembno spremembo. 
Medtem ko je bila desetletja poglavitna pozornost 
socialnih politik namenjena ustanovi, stopa zdaj 
v ospredje posameznik s svojimi potrebami in 
pričakovanji. Sama podpora, ki jo potrebuje, pa 
ni več podpora zaradi njegove takšne ali drugačne 
nemoči, marveč podpora za ohranjanje njegove 
samostojnosti, njegove pravice, da odloča o načinu 
svojega življenja. Ta vse zajemajoči pristop zato 
vpliva na delo AGE-a tako, da temeljne pravice 
in spopad z diskriminacijo starejših ne zajemajo 
več, kot pred desetletjem, samo problematiko 
zaposlovanja starejših delavcev, marveč zlasti 
tematiko socialne varnosti in primernega dohod-
ka, dostopa do potrebnih dobrin in storitev, do 
ustreznega bivališča in mobilnosti, do zaposlitve 
in vseživljenjskega učenja, nadalje do aktivne 
udeleženosti v družbenem, to je kulturnem in 
političnem življenju, ter utrjevanje zdravja s pre-
ventivo, zdravljenjem in oskrbo. 

Pri tem pa vseskozi poudarjamo, da je treba 
rešitve za ta vprašanja iskati v duhu medgeneracij-
skega sožitja, ali z drugačnimi besedami: nobena 
rešitev ne more biti v izključno korist ene same 
generacije. Geslo o zdravem in aktivnem staranju 
dobiva vse bolj zaokroženo vsebino, zdravo in ak-
tivno staranje je nekaj, kar poteka v medsebojnem 
učinkovanju vseh generacij, tako da se zdaj ne 
nanaša le na starejše generacije, marveč govorimo 
o zdravem in aktivnem staranju skozi vse življenj-
sko obdobje. Zdravo in aktivno staranje se začne 
tako rekoč z rojstvom, cilja pa sta za vse generacije 
predvsem dva – najprej podaljšati zdravo obdobje 
življenja in skrajšati čas bolehnosti in odvisnosti, 
nato pa s kakovostnim življenjem zagotavljati, da 
ostajajo tudi starejši aktivni del družbenega doga-
janja in življenja vse do pozne starosti.

Ko gre za silno raznoliko delo, ki ga opravlja 
starejša generacija, se seveda sprašujemo, koliko 
je vreden ta njihov prispevek k preživetju družbe. 
Smo pri vprašanju tržnega gospodarstva, ki meri le 
vrednost tistega, kar se kupuje in prodaja na trgu, 
t.j. vrednost na trgu prodanega blaga, storitev in 
delovne sile. V tako zoženi perspektivi pozabimo 
na vse, kar zunaj trga opravi generacija »tržno 
odpisanih«. Po nekaterih izračunavanjih gre za 
milijardne vsote. Žal prispevka, ki mu rečem soci-
alna vrednost, ne merimo, merimo pač zgolj tržno 
vrednost, pa še tisto pomanjkljivo, če pomislim na 
veliko črnega dela, ki razsaja po Sloveniji. Dejstvo, 
da ne merimo socialne vrednosti, vrednosti pro-
stovoljskega dela, dela v soseski, socialne vrednosti 
transferja premoženja in sredstev starejše generaci-
je na mlajšo generacijo in tako naprej, je prav tako 
ena od oblik diskriminacije starejše generacije.

Industrijska družba je upokojeno genera-
cijo odlagala na socialno smetišče zgodovine. 
Sodobna prizadevanja gredo v nasprotno smer, 
starejšo generacijo vračajo družbi. Vse to se 
odvija znotraj nasprotujočih si silnic sodobnega 
dogajanja, za katerega je med drugim značilna 
tudi finančna in gospodarska kriza. Zato pa je 
treba biti vedno zelo pozoren: dogaja se, da v 
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tej ali oni razpravi celo politiki paradigmo ak-
tivnega in zdravega staranja zožijo tako, kot da 
gre le za zniževanje stroškov, ki jih ima družba s 
starejšimi. V nasprotju s tem trdimo, da starejši 
niso strošek, ker puščajo za seboj lepo razvojno 
dediščino, ter da je cilj prizadevanj za spremem-
bo pristopa na eni strani umnejša razporeditev 
sredstev, ki jih starejša generacija potrebuje za 
kakovostno in dostojanstveno življenje, ter po 
drugi prilagajanje delovanja sistema njihovim 
dejanskim potrebam in pričakovanjem – in ne 
predvsem potrebam ustanov in ponudnikov 
storitev.

Skratka, v tem času se je odprla cela vrsta 
konkretnih vprašanj. Ena od značilnih zadev, ki 
doživlja ne samo v razglabljanjih, marveč tudi v 
praksi silovit razvoj, je področje bivalne politike. 
Dr. Voljč, ki mi v tem pogovoru postavlja vpraša-
nja, je bil sam zelo aktiven v kampanji za nastajanje 
starosti prijaznih mest. Ta akcija, ki jo je sprožila 
Svetovna zdravstvena organizacija, ima že toliko 
podmladka, da jim je že težavno slediti. Starosti se 
ne prilagajajo samo mesta, starosti se prilagajajo 
tudi manjši kraji. Tudi na tem področju imamo 
dvojen razvoj: ne govorimo več samo o starosti 
prijaznih mestih, marveč nasploh o starosti pri-
jaznem okolju, hkrati pa se je iz celotnega procesa 
izcimila ugotovitev, da je starosti prijazno okolje 
prijazno vsem generacijam. Najpomembneje pa je, 
da se je okrepila zavest, ki jo je junija na konferenci 
Svetovne zdravstvene organizacije v belgijskem 
Liegu izrazil eden od afriških delegatov: začeti 
se moramo zavedati, da mesta gradimo za ljudi, 
mesto ni zaradi samih stavb ali demonstriranja 
poslovne odličnosti, mesto je namenjeno ljudem 
in njihovemu dobremu počutju. Zaradi klančin 
in podobnih zadev, potrebnih starejšim ljudem in 
invalidom, smo se začeli vpraševati, čemu sploh 
je namenjeno mesto, kraj, kjer v razvitem svetu 
živi tretjina prebivalstva. In smo prišli do očitno 
presenetljivega zaključka: mesto je ustvarjeno 
zato, da se ljudje v njem dobro počutijo. Mladi in 
stari, vsi po vrsti.

Pri tem pa končno tudi ne smemo pozabiti, da 
živimo v silovito inovativnem svetu, v katerem bo 
treba pravočasno poskrbeti za to, da bo prednosti 
novih tehnologij lahko uživala tudi starejša gene-
racija. Delo z računalniki in medmrežjem je šele 
začetek tega razvoja.

VOLJČ:

SEDMAK:
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Naj za primer navedem tako žgoče vprašanje 
dolgotrajne oskrbe starejših, kjer imamo med 
članicami Evropske unije širok razpon rešitev od 
držav, kjer ima poudarjeno vlogo še vedno institu-
cionalna oskrba, to je oskrba v domu, prek držav, 
kjer oskrbo opravljajo na domu bodisi izvajalci 
ponudnikov storitev bodisi tako imenovani ne-
formalni oskrbovalci (problem »badanti« v Italiji, 
kjer gre za tujo, tudi neprijavljeno delovno silo), do 
držav, kjer poglavitno vlogo v oskrbi starejših še 
vedno igra družina. To je ena os problema. Drugo 
predstavlja prenos težišča v posameznih državah 
z ene oblike oskrbe na drugo. Naj spet navedem 
primer Švedske, ki je bila, kar zadeva oskrbo, še 
nedavno tega zelo »institucionalna«, zdaj pa, kot 
je rekel eden od udeležencev nedavnega posveta 
Interlinks v Badnu pri Dunaju, kot oskrbno enoto 
spet odkriva družino. Tukaj se nekako srečamo s 
prizadevanji Svetovne zdravstvene organizacije, ki 
v bistvu poziva k humaniziranju položaja starejših, 
bolnikov in sploh vseh, ki za samostojno življenje 
in samoodločanje potrebujejo nekaj opore, in 
delovanjem AGE, ki skuša iz konkretnih izku-
šenj precediti nekakšen splošen evropski vzorec, 

vendar spet takšnega, ki ga bo moč prilagajati 
potrebam konkretnega okolja. Pri tem moramo 
seveda upoštevati dejstvo, da gre za področje, na 
katerem Evropska unija nima pogodbenih pristoj-
nosti za direktivno ukazovanje, kako naj države 
članice organizirajo svoje zdravstvene in socialne 
sisteme (vendar pa lahko nanje žal pritiska po 
finančni plati, ko jim nalaga uravnoteženje javnih 
izdatkov). O samem postopku sprejemanja stališč 
pa smo govorili prej, ko je šla za razmerja med 
ekspertnimi skupinami in organi AGE. Tudi samo 
delovanje ekspertnih skupin se razvija in prilagaja. 
Strokovnjake v te skupine imenujejo nacionalne 
organizacije, preverjanja strokovnosti pravzaprav 
ni, čeprav smo imeli doslej kar srečno roko. Na za-
dnjih sestankih smo ugotovili, da imenovanje teh 
strokovnjakov za enoletno obdobje ni smotrno. 
Gre za dve konferenci letno, kar je komaj dovolj 
za uvajanje, tako da bo poslej veljalo imenovanje 
za dve leti. Pomembno pa je, da ima strokovnjak 
reputacijo na nacionalni ravni, saj mora določena 
znanja prenašati iz nacionalne ravni v ekspertno 
skupino, kjer se potem pripravljajo različni doku-
menti in stališča.

Na videz in iz pritlične lege bi se zdelo, da gre za 
vrtenje v prazno, ali kot je nekoč rekla neka malo 
omejena upokojenska voditeljica: »Kaj pa imamo 
od organizacij, kot je AGE?« Pa vendar: Evropska 
unija je začela nastajati kot Montanska unija, kot 
otrok kapitala. Danes govorimo o Evropskem 
socialnem modelu ESM, socialna problematika 
pa je kljub vsem težavam le predmet evropskih 
politik do te mere, da je vstopila tudi v konstitu-
tivne dokumente, Lizbonsko pogodbo, in da se ji 
v nastopnih govorih tudi najvišji funkcionarji ne 
morejo izogniti. Tudi Barroso je ob vnovičnem 
nastopu svoje funkcije moral povedati, da osta-
ja EU socialno vzdržnosti zavezana skupnost. 
Nepričakovano je v tem vključevanju socialnega 
elementa v evropske politike veliko prispevala prav 
Slovenija ob svojem predsedovanju leta 2008, ko 
je posvet, organiziran 28. in 29. aprila na Brdu 
postal vzorec za vse naslednje predsedujoče, tako 
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da je vsaka od predsedujočih držav organizirala 
mednarodno konferenco, posvečeno prav socialni 
tematiki.

RAMOVŠ: Med mnogimi projekti je tudi 
kakšen, ki velja ali za prednostnega ali posebej 
uspešnega. Katerega od njih bi lahko posebej 
osvetlil? V prvi letošnji številki naše revije smo 
npr. prikazali AGE-jevo Evropsko Listino pravic 
in odgovornosti starejših, potrebnih dolgotrajne 
oskrbe in podpore.

SEDMAK: Naše najdražje že rojeno dete je 
seveda Evropska listina pravic in dolžnosti sta-
rejših, potrebnih dolgotrajne oskrbe in podpore. 
Projekt smo izpeljali v letih 2009 in 2010, Listina 
pa je bila skupaj s priročnikom natisnjena konec 
lanskega leta. Bila je plod kolektivnega napora in 
je naletela na izjemen odmev, tako da danes velja 
za referenčni spisek pravic in dolžnosti starejših, 
čeprav njen namen ni bil in še vedno ni v tem, 
da nadomesti že obstoječa prizadevanja na tem 
področju. Tako oblikovanje kot tudi popularnost 
Listine sta dokaz uspešnosti metode, ki smo jo 
ubirali in o kateri sem že govoril – o koristnosti 
vključevanja široke pahljače udeležencev in nji-
hovih različnih izkušenj.

Naj tudi povem, da je imela Listina nekaj 
predhodnikov, tako na primer nekoliko drugačno 
zasnovano nemško listino, ki jo je pripravil Deut-
sches Zentrum für Altersfragen (DZA) iz Berlina, 
ali francosko listino, ki je bila bolj normativne 
narave in naslovljena zlasti na ponudnike storitev. 
Pri oblikovanju naše Listine je sodelovalo enajst 
organizacij iz desetih držav članic, prevedena 
pa je v kar trinajst jezikov, tudi v slovenščino. O 
zagretosti zanjo priča dejstvo, da so jo v Španiji 
prevedli tako v španščino (kastilščino) kot tudi v 
katalonščino. Njena posebnost je, da je naslovljena 
na same starejše in jih spodbuja, da se postavijo 
za svoje pravice s stavkom, ki se ponovi v vsakem 
členu, to je: »Listina pravi, da ohranjate, ko se 
starate in utegnete postati glede podpore in oskrbe 
odvisni od drugih, še naprej pravico…«. V desetih 
poglavjih so v Listini razčlenjene praktično vse 

situacije, v katerih lahko pride do zlorabe, zane-
marjanja ali nasilja nad starejšimi, ki so v oskrbi. 
Listina je bila sprejeta z izjemno naklonjenostjo 
tako v strokovni kot v politični javnosti, vključno 
z Evropsko komisijo.

Iztržek tega napora je nov dveletni projekt z 
naslovom Dobro počutje in dostojanstvo starejših, 
z domišljeno okrajšavo WeDO – švedska zamisel 
(iz Wellness and Dignity of Older People). Gre za 
projekt, ki uporablja za izhodišče metodologijo 
Bruseljske Svobodne univerze in nabor kriterijev 
kakovosti frankfurtskega inštituta ISIS ter že 
omenjenega berlinskega DZA. Tokrat sodeluje 
v projektu 18 partnerjev iz 12 držav, cilja pa sta 
dva: najprej oblikovanje standardov kakovosti v 
dolgotrajni oskrbi, ob tem pa tudi organiziranje 
nacionalnih koalicij tistih nosilcev dejavnosti, 
ki so pri svojem delu pripravljeni te standarde 
upoštevati. V Sloveniji smo že zdaj zbrali okoli 
dvajset partnerjev, tudi vaš Inštitut je med njimi, 
in delo teče po predvidenem načrtu. Anekdotično 
naj opišem dosedanje izkušnje pri prvem projektu 
z mitično primerjavo: z mitom o nastanku sveta iz 
kaosa, saj imamo spočetka pred očmi pravo zme-
šnjavo predlogov, pogledov, pomislekov, izkušenj 
in tako dalje, vendar pa je prav zato končni izdelek 
blizu popolnosti. Morda pa sem preveč domišljav.

RAMOVŠ:

SEDMAK:
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RAMOVŠ:

SEDMAK:

Zakaj smo Slovenci v AGE tako uspešni, ne 
samo pri predsedovanju, tudi prijatelj Božidar 
Voljč velja za dragocenega sodelavca? Najlažji 
odgovor, ki ga imam: Smo majhni, vendar veljamo 
za resne.

VOLJČ:

SEDMAK:

Intervju
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3. PREDSEDNIK LJUBLJANSKE ZVEZE 
UPOKOJENCEV IN DNEVNI CENTRI

RAMOVŠ: Po upokojitvi si zavzeto delal za 
l

SEDMAK:

VOLJČ: 

SEDMAK:

Nove rešitve pa so naši Dnevni centri aktivno-
sti za starejše, ki so tudi že prerasli otroško srajčko 
in so že postali centri za povezovanje več generacij. 
Vsak »mlad« predsednik – neos v stari grščini po-
meni mlad in nov – mora pokazati nekaj ambicije, 
nekaj novega, in tako sem hotel prenesti nemška 
srečevališča ali Seniorentreffpunkte na slovenska 
tla. Na pravo pot me je spravila danska kolegica 
z opozorilom, da sama srečevališča še ne rešujejo 
težav z osamljenostjo in izločenostjo starejših iz 
družbenega tkiva; treba jim je, kot je rekla, po-
nudi smotrne dejavnosti. Potem sem nekaj časa 
blodil okoli občinskih velmož in velžena, dokler 
se nisva srečala s tedanjim podžupanom Milošem 
Pavlico, ki je rekel takole: »Ti naredi projekt, mi pa 
ga bomo, če bo dober, financirali.«  Projekt je bil 
očitno dober, ker so ga in ga še vedno financirajo. 
Obsegal je približno trideset, štirideset strani in na 
občini so zanj rekli, da je to eden od redkih pro-
gramov, iz katerega je bilo razvidno, kaj hočemo 
delati. Novembra nastaja že četrti dnevni center 
aktivnosti v naši režiji, tokrat na Viču.

RAMOVŠ: Na kakšni osnovi pa si sestavil ta 
program?
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SEDMAK:

Tako smo kot slepa kura našli zrno in najrajši 
rečem, da s tem kolesa sicer nismo izumili, smo 
pa dosegli, da se je začelo vrteti. O programih, v 
zdaj že štirih centrih, odločajo kar ljudje sami, ki 
po navadi v svojih vrstah najdejo tudi strokovnjaka 
za vodenje programa, pa naj gre za učenje jezikov, 
jutranjo telovadbo, jogo, seznanjanje s književno-
stjo ali kako drugo primerno vsebino. V sezoni, 
ki jo prekinejo poletne počitnice, ko obisk upade, 
ponuja vsak center med 28 in 32 različnih vsebin 
tedensko. Pri tem nam centri pokajo po šivih. 
Kar človeka posebej razveseli, pa je visoka stopnja 
identifikacije z njimi. In čisto človeške izkušnje, 
denimo izkušnja z zdaj že pokojnim Cirilom, ki je 
center obiskoval, ko jih je imel že 95 in je moral v 
dom za starejše, pa je še vedno prihajal na obiske 
praktično do smrti. Ali Jože, ki je bil ob smrti 
žene duševno povsem na tleh, pa se je po nekaj 
mesecih pobral v družbi s prijatelji v centru in 
je zdaj spet veseli stari Jože. Tretja lepa izkušnja 
je kulinarične narave, ko so se za štedilnikom 

ob veliki noči znašle katoličanke, pravoslavne in 
muslimanke potem, ko so si povedale to in ono 
o praznovanjih v svojem okolju, nato pa kuhale 
in pekle. Takšnega ekumenizma doslej še ni bilo. 
Tudi jaz sem bil zraven, pri jedi seveda. Egoistično, 
ampak tako je bilo.

RAMOVŠ: Je bilo dobro o
SEDMAK:

RAMOVŠ:

SEDMAK:

RAMOVŠ:
SEDMAK:

V pojasnilo moram povedati, da se tako na 
evropski kot tudi na nacionalni ravni zavzema-
mo za nekaj, čemur smo rekli zveznost ponudbe 
storitev, kar naj bi postal tudi eden od kriterijev 
kakovosti v programu WeDO in kar v človeškem 
jeziku pomeni, da se mora ponudba stopnjevati v 
skladu z naraščanjem potrebe po pomoči. Dolga 
leta smo poznali v bistvu samo najzahtevnejšo, 
to je dom upokojencev, oziroma institucionalno 
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oskrbo in varstvo. V tej zveznosti Mestna zveza 
trenutno pokriva dve prvi stopnici, kot prvo sve-
tovalnice in kot drugo centre aktivnosti. Veriga 
se potem nadaljuje z dnevnim varstvom, oskrbo 
na domu, domskim varstvom in končno s pali-
ativno oskrbo. Ob tem seveda potrebujemo še 
raziskovalno dejavnost, to je obnavljanje nekoč 
slavne slovenske gerontologije. Se pa zamisel o tej 
prvi in drugi stopnji podpore starejšim širi. Svoj 
center imajo v Renčah, pa v Šempetru pri Novi 
Gorici, v Kopru je dal župan upokojencem raz-
košne prostore nekdanje kavarne, priprave tečejo 
v Mariboru, v Logatcu se zavihali rokave in so 
neposredno pred odpiranjem prostorov, v katere 
so vložili predvsem prostovoljsko delo. Skratka že 
pred evropskim letom aktivnega staranja se vse 
bolj uspešno aktivno staramo.

VOLJČ:

SEDMAK:

RAMOVŠ: K
 tega pogovora Marjan 

Sedmak – 

SEDMAK:

VOLJČ:

SEDMAK:

VOLJČ:

SEDMAK:
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